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بدهي ۱۰هزار ميليارد توماني وزارت راه 
به پيمانكاران

وزير راه و شهرس�ازي، از وجود بدهي 
۱۰هزار ميليارد توماني اين وزارتخانه به 
پيمانكاران و اس�تفاده آنها از سرمايه 
شخصي براي اجراي پروژه ها خبر داد. 
به گزارش ايسنا، عباس آخوندي درباره 
اس��تفاده از فناوري هاي نوين در بخش 
زيرس��اخت هاي حمل و نق��ل گفت: در 
بخش اس��تفاده از فناوري هاي نوين آس��فالت و همچنين رويه هاي 
بتُِني، اقدامات خوبي انجام داديم كه نمونه آن، اس��تفاده از رويه هاي 
بتني در آزادراه هاي تهران � شمال، اصفهان � شيراز و خراسان جنوبي 
است كه در حال حركت به سمت اس��تفاده از رويه هاي بتني در ساير 

عمليات هاي راه سازي هستيم. 
وزير راه و شهرسازي با اش��اره به بخش فناوري س��اخت تونل افزود: 
در آزادراه تهران � ش��مال، ۳۱ كيلومتر تونل در دست احداث داريم و 
آيين نامه جديد تونل سازي را براي ايمني در برابر آتش تدوين كرده ايم، 
بر اساس اين آيين نامه، سقف تونل ها بايد دوپوششي شوند كه در حال 

حاضر، ۵/۵ كيلومتر از تونل ها، از اين فناوري بهره مند شده اند. 
آخوندي درباره همكاري بخش خصوصي با وزارت راه و شهرسازي در 
اجراي پروژه هاي عمراني تصريح كرد: در حال حاضر، انواع سيستم هاي 
مش��اركت بخش خصوصي در پروژه ها را در دست اقدام داريم، ضمن 
اينكه ميزان بدهي وزارت راه به پيمانكاران، نزديك به ۱۰ هزار ميليارد 
تومان است كه پيمانكاران در بخش ساخت و ساز، از سرمايه شخصي 

در حال حاضر استفاده مي كنند. 

 نقش لابي خودروسازان 
در آلودگي هوا!

رئيس هيئ�ت مدي�ره انجمن صنف�ي مراك�ز اس�قاط و بازيافت 
خ�ودروي فرس�وده اظه�ار ك�رد: متأس�فانه خودروس�ازان 
ب�ا لاب�ي س�نگين خ�ود مان�ع اجراي�ي ش�دن قان�ون در رابطه 
با ال�زام خودروس�ازان به اس�قاط خودروهاي فرس�وده ش�دند، 
بنابراي�ن آنه�ا ني�ز در آلودگ�ي ه�واي كلانش�هرها مقصرن�د. 
مصطفي جودي در گفت وگو با ايسنا، اظهار كرد: سال ۱۳۸۸ مصوبه اي 
به تصويب هيئت دولت رسيد كه بر مبناي آن خودروسازان موظف شدند 
معادل ۳۰ درصد توليدات خود، خودروي فرسوده از رده خارج كنند. وي 
با بيان اينكه با لابي سنگين خودروسازان حتي يك روز نيز اين مصوبه 
اجرايي نشد، خاطرنشان كرد: در دولت فعلي نيز چند ماه پيش مصوب 
شد خودروسازان به ازاي توليد خودروهاي پرمصرف با مصرف سوخت 

هشت تا ۸/۵ ليتر و بيشتر، يك خودروي فرسوده را از رده خارج كنند. 
رئيس هيئت مديره انجمن صنفي مراكز اس��قاط و بازيافت خودروي 
فرسوده ادامه داد: متأسفانه اين بار نيز لابي خودروسازان مانع اجرايي 
شدن اين مصوبه ش��د و ديديم كه با درخواست وزير صنعت، معدن و 

تجارت، هيئت دولت اين مصوبه را لغو كرد. 
وي اف��زود: اين وضعيت در حالي اس��ت كه در همه ج��اي جهان اين 
خودروسازان هس��تند كه موظفند به ازاي توليد و فروش خودروهاي 
خود، خودروهاي فرسوده را نوسازي و از رده خارج كنند. جودي با بيان 
اينكه سال گذشته به ازاي واردات ۷۵هزار دستگاه خودروي وارداتي 
۱۷۰هزار دستگاه خودروي فرسوده اسقاط شد، تصريح كرد: با اين حال 
با وجود توليد يك ميليون و ۲۰۰هزار دستگاه خودرو در سال گذشته 

حتي يك خودروي فرسوده نيز از اين محل نوسازي نشد. 
وي اظهار كرد: اين وضعيت در حالي است كه با سرمايه گذاري بخش 
خصوصي ۲۰۰ مركز اس��قاط خودروهاي فرس��وده با ظرفيت سالانه 
۲ ميليون دس��تگاه در سراسر كشور ايجاد ش��ده اما هم اكنون حدود 

۹۰درصد ظرفيت اين مراكز خالي است. 
........................................................................................................................

 مديرعامل هما: تصميمات كنگره 
تأثيري بر قرارداد بوئينگ ندارد

مديرعامل ش�ركت هواپيمايي جمهوري اسلامي ايران از پذيرش 
فاينانس ايرباس ها از س�وي كمپاني ايرباس خبر داد و گفت: ظهر 
امروز نيز جلسه اي با نمايندگان ايرباس در تهران خواهيم داشت. 
فرزانه شرف بافي در گفت وگو با فارس، درباره سرنوشت جذب فاينانس 
براي هواپيماهاي هما گفت: در حال رايزني براي جذب فاينانس هستيم 
اما كمپاني ايرباس نيز قبول كرده است فاينانس هواپيماها را برعهده 
بگيرد. وي همچنين درباره مصوبه ۳۳۰ميلي��ون دلاري هما و ميزان 
مصرف آن بابت خريد هواپيماها گفت: اين پول در واقع مصرف نشده 
بلكه به عنوان پيش پرداخت خريد هواپيماها به كمپاني هاي س��ازنده 
هواپيما داده شده است. بنا بر اين گزارش، فرزانه شرف بافي همچنين 
در جمع خبرنگاران اظهار داشت: شركت هواپيمايي جمهوري اسلامي 
ايران قرارداد خريد ۸۰ فروند بوئينگ، ۲۰ فروند ATR و ۱۰۰ فروند 

ايرباس را به امضا رسانده است. 
مديرعامل ايران اير ادامه داد: هما در ۲۸ مس��ير خارجي و ۷۶ مس��ير 
داخلي پرواز دارد، ش��ركتي كاملًا بازرگاني و مبتن��ي بر فعاليت هاي 
تجاري اس��ت و هواپيماهاي ما كاملًا به صورت غيرنظامي اس��تفاده 
مي ش��ود. ش��رف بافي درباره تصميمات كنگره امري��كا و تأثير آن بر 
قراردادهاي بوئينگ گفت: نظارت بيشتر كنگره امريكا بر قراردادها فقط 
ممكن است صدور مجوزهاي افك و وزارت خزانه داري امريكا را كمي با 

تأخير مواجه كند، اما اثري بر لغو مجوزهاي خريد بوئينگ ها ندارد. 
وي اظهار داشت: همچنين هما از هواپيماهاي اي تي آر بابت مسيرهاي 

كوتاه و توسعه شهرها استفاده مي كند. 
مديرعامل ايران اير اظهار داشت: تاكنون سه فروند ايرباس ۳۲۱ و ۳۳۰ 

و شش فروند اي تي  آر وارد ناوگان هما شده است. 
........................................................................................................................

 دخالت وزارت صنعت
تنظيم بازار برنج را بر هم زد

ورود وزارت بازرگان�ي ب�راي اع�لام زم�ان واردات برنج س�بب 
ش�د تنظيم ب�ازار ب�ه ه�م بري�زد، چراك�ه هم�ه واردكنندگان 
ب�ه دنب�ال ثب�ت س�فارش رفتن�د و بي نظم�ي ايج�اد ش�د. 
جميل عليزاده شايق  دبير انجمن برنج در گفت وگو با فارس در مورد 
آخرين وضعيت بازار برنج در كشور و قيمت آن خاطرنشان كرد: با توجه 
به اينكه تنظيم بازار محصولات كشاورزي طي دو سال اخير با مصوبه 
مجلس برعهده وزارت جهاد كشاورزي قرار گرفته است، نبايد بخش هاي 
ديگر در اين امر وارد ش��وند. وي ادامه داد: اگرچه ممكن است، برخي 
كارشناسان نظرات مخالف يا موافقي داشته باش��ند، اما وزارت جهاد 
كشاورزي امسال كاملًا با بخش كشاورزي هماهنگ بود كه برآورد كند، 
چقدر توليد برنج داخلي است و چقدر كسري آن از محل واردات تأمين 
شود. عليزاده شايق به مصرف سرانه برنج در كشور اشاره كرد و گفت: 
سرانه مصرف برنج طبق برآوردهاي هر س��اله بين ۳۶ تا ۳۷ كيلوگرم 
است كه در مجموع ۳ ميليون تن مصرف سالانه كشور برآورد مي شود. 
با توجه به اينكه ما در برخي مزارع برنج كشت دوم را هم داشتيم تا ۲ 
ميليون و ۳۰۰ هزار تن برنج داخلي توليد شد و در نهايت بايد ۷۰۰ هزار 
تن برنج از طريق واردات تأمين مي شد كه تا يك ميليون تن هم مي توان 
براي آن در نظر گرفت. عليزاده شايق به آمار واردات برنج در شش ماهه 
ابتدايي سال ۹۶ اشاره كرد و افزود: رقمي معادل يك ميليون و ۶۰ هزار 
تن برنج وارد كشور شده كه بيش از اين رقم نياز به واردات نبود و آمار 

واردات نگران كننده مي شد. 
دبير انجمن برنج ايران به صراحت گفت كه دخالت وزارت بازرگاني براي 
اعلام زمان واردات برنج سبب شد تنظيم بازار به هم بريزد، چراكه همه 
وارد كنندگان به دنبال ثبت سفارش رفتند و بي نظمي ايجاد شد، در 
حالي كه اين وزارتخانه مسئوليتي در حوزه تنظيم بازار نداشت و اين 
حركت همه چيز را برهم زد. عليزاده شايق همچنين به كاهش قدرت 
خريد مردم هم اشاره  كرد و گفت: وضعيت اقتصادي خانواده ايراني سال 
به سال بدتر شده است تا جايي كه همه به سمت برنج ارزان تر مي روند و 
در عين حال به جاي خريد حجم زيادي از برنج هر خانواده رقم هاي ۲۰ 
تا ۳۰ كيلوگرم برنج خريداري مي كند كه در كاهش تقاضا تأثير بسزايي 
دارد. وي گفت: نتيجه اين مي شود كه برنج ايراني روي دست ما بماند و 

بايد اكنون فكري به حال برنج مازاد ايراني بكنيم. 
دبير انجمن برنج ايران تصريح كرد: كار را به جايي رس��اندند كه آقاي 
حجتي نامه اي نوش��ت كه جلوي واردات برنج را بگيرند و كميسيون 
كشاورزي مجلس هم با ارائه اطلاعاتي به مقام معظم رهبري باعث شد 

اين مسئله به پايان برسد تا بتواند آرامش بازار را برقرار كند. 
به گزارش فارس، طي چند س��ال گذش��ته براي جلوگيري از واردات 
بي رويه برنج خارجي و عدم توازن عرضه و تقاضا هر ساله از ابتداي مرداد 
ماه تا پايان آبان ماه كه فصل برداشت برنج محسوب مي شود، واردات 
برنج و ثبت س��فارش آن ممنوع اعلام مي شد، اما امسال ظاهراً با ورود 
وزارت بازرگاني براي در دس��ت گرفتن تنظيم بازار برنامه ريزي هاي 
وزارت جهاد كشاورزي به عنوان متولي قانوني تنظيم بازار محصولات 
كشاورزي بر هم خورده است. هم اكنون هر كيلو برنج ايراني كه پيش 
از اين با رقم��ي بين ۱۲ تا ۱۶ ه��زار تومان در ب��ازار مصرف به فروش 
مي رسيد، به رقمي حدود ۱۰ هزار و ۵۰۰تومان كاهش يافته كه اگرچه 
ممكن اس��ت خوش��حالي مصرف كننده را براي كاهش قيمت در پي 

داشته باشد، اما داد توليدكنندگان اين محصول را درآورده است.

چند روزي اس�ت كه دولتم�ردان و همراهان 
دول�ت در اقدام�ي مش�ترك به ج�اي ارائه 
راهكار هاي منطقي و جدي به ذكر مصيبت هاي 
اقتص�ادي و بزرگنماي�ي آنه�ا می پردازن�د، 
به نوع�ي كه روز گذش�ته در امت�داد دومين 
همايش اقتصاد ايران، رئي�س اتاق بازرگاني 
در يك جمله گفت: ماه عسل نفتي تمام شد، 
مشكلات از اين به بعد خود را نشان مي دهد! 
به گزارش »جوان« در حالي كه در سه سال اخير 
به كاهش نرخ تورم و نرخ هاي رشد اقتصادي تا 
بالاي ۱۰ درصد نيز اشاره ش��ده و آن را ناشي از 
سياستگذاري هاي دقيق و حساب شده در دولت 
مي دانستند. رئيس ستاد تنظيم بازار در گفت وگو 
با يك روزنامه گفته، مردم فعلًا گرانی ر ا تحمل 
كنند ول��ی  واقعيت و جانماي��ه حقيقت اقتصاد 
ايران را شافعي رئيس اتاق بازرگاني ايران چنين 

بيان كرد؛ ماه عسل نفتي تمام شد! 
دولت كه سرخوش از آمار نرخ رشد در اثر افزايش 
فروش نفت منتظر ورود به باغ و برداشت گلابي ها 
بود، همچون س��ال هاي گذش��ته اقتص��اد را با 
وعده هايي مانند برجام و رف��ع تحريم و آينده به 
حال خود رها كرده و بر اساس تفكر اقتصاد بازار 
آزاد، اقتصاد را به دست فعالان و بازيگران بازارها 
سپرده است، غافل از اينكه حالت انتظار جوابگوي 
نيازهاي بازار كار، ركود و وضعيت رفاهي مردم نبود 
اما ناگهان بعد از گذشت چند ماه از تشكيل دولت 
دوم دكتر روحاني كه وعده هاي پر رنگ و لعابي نيز 
داده بود ورق برگش��ت و تصميم گرفتند ناگهان 

مردم را با واقعيت هاي جديدي روبه رو كنند! 
 رئيس اتاق بازرگاني ايران در اين باره روز گذشته 
گفت: تاكنون بر درآمدهاي نفتي و فروش منابع 
خدادادي چنان تكيه داش��تيم كه بحث اقتصاد 
پويا به حاش��يه رفته بود. با پايان يافتن اين ماه 
عس��ل مش��كلات جدي اكنون خود را نش��ان 

مي دهد. 
غلامرضا شافعي اظهار كرد: توجه به اقتصاد يكي 
از مؤلفه هاي مهمي اس��ت ك��ه مي تواند امنيت 
كش��ور را تأمين كند و اقتدار جهاني كشورمان 

را افزايش دهد. 
اما متأس��فانه نكته حائ��ز اهميت درب��اره ذكر 
مصيبت نه ارائه راهكاري اصولي براي حل مسائل 
اقتصادي به شكل اساسي و بهبود فضاي كسب 
و كار است كه هدف تأمين منابع هزينه اي دولت 
در بخش هاي جاري است. به عبارت ديگر آنطور 
كه از صحبت هاي چند روزه دكتر نيلي و رئيس 
اتاق بازرگاني مي توان دريافت، بودجه و منابعي 
كه در سال آينده پيش بيني شده به دليل محيط 
نامناس��ب كس��ب و كار و نبود فضاي ش��فاف و 
برنامه هاي مبتن��ي بر داده ها و آم��ار دقيق اين 
مشكلات دوامدار خواهد بود، همچنين نرخ رشد 
در سال هاي آتي زير ۵ درصد و به گفته نيلي زير 
۲ درصد خواهد بود كه اين به معناي فشار بيشتر 

بر مردم است. 
   بيكاري مزمن بعد از تورم مزمن 

دس��تيار ويژه اقتص��ادي روحاني ب��ا حضور در 
برنامه۲۲:۳۰ عملًا با تش��ريح ابعاد ش��ديد فقر 
عنوان كرده اس��ت كه با اين وضعيت و نرخ هاي 
رشد ناپايدار نه اشتغال ايجاد مي شود و نه وضع 
فقرا بهبود مي يابد. وي كه خود طراح برنامه هاي 
توسعه اي پنج س��اله بوده معتقد است به دليل 
تفاوت طراح و مجري عملًا برنامه هاي توسعه اي 
محقق نمي ش��ود و حرف هاي اين روزهاي نيلي 
برخلاف گذش��ته با نوعي ناامي��دي از عملكرد 

اقتصادي دولت همراه است. 
دس��تيار ويژه اقتصادي رئيس جمهور با تشريح 
ابعاد شديد فقر در ايران با اعلام اينكه يك درصد 
ثروتمندترين مردم ايران ۸۶برابر فقيرترين مردم 
درآمد دارند، گفت: يارانه نقدي از سال ۸۹ بايد 

۱۸هزار تومان تعيين مي شد نه ۴۵هزار تومان. 
مسعود نيلي در برنامه گفت وگوي ويژه خبري بعد 
از آنكه پيشتر تورم مزمن ايران را مشكل دانسته 
بود از بيكاري مزمن خبر داده و گفت: ميانگين 
نرخ بيكاري در بلندمدت در دنيا ۶ درصد اما در 
كشور ما ۱۲ درصد است. وي گفت: نرخ مشاركت 
در مقايسه با ۱۰ سال گذشته بسيار بيشتر شده و 
در حالي كه ۷۵۰هزار شغل ايجاد شده است اما با 

۳ ميليون و ۳۰۰ هزار بيكار روبه رو هستيم. 
نيلي افزود: اقتصاد به ش��رطي مي تواند ش��غل 
ايجاد كند كه توسعه پايدار داشته باشد اما رشد 
اقتصادي كشور با نوس��ان هاي بسياري روبه رو 

است و اين اقتصاد، اشتغال كمي در پي دارد. 
وي با بي��ان اينكه فقر در كش��ور مربوط به يكي 
دو س��ال پيش نيس��ت، گفت: توزيع درآمد در 
كشور ما شرايط نامس��اعدي دارد. دستيار ويژه 
اقتصادي رئيس جمهور افزود: دهك اول جامعه 
كه ۸ ميليون نفر را شامل مي شود در مقايسه با 
دهك دوم، سطح درآمدي بسيار پايين تري دارد 
و ثروتمندان جامعه نيز درآمد بسيار بيشتري در 
مقايسه با دهك هاي پايين تر از خود دارند. اشاره 
نيلي به آمارهاي بانك مركزي است كه نشان از 
اختلاف ش��ديد طبقاتي بين دهك اول و دهك 

دهم )ثروتمند( جامعه است. 
نيلي گفت: ثروتمندان بخش كوچكي از جامعه 
را تش��كيل مي دهند كه آنه��ا را در قالب صدك 

رتبه بندي مي كنند. 
    بزرگ ترين گروه فقرا، شاغلان هستند! 
وي البته به نكته جالب ديگري هم اشاره كرده و 
آن اين است كه امروز شاغلان هم فقير هستند! 
او گفته: بزرگ ترين گروه فقير در كشور افرادي 
هستند كه شغل دارند اما از نظر عمق فقر افراد 
بيكار فقيرترند، زيرا ش��غل، درآمد كافي ايجاد 
نمي كند، بنابراين براي خروج از فقر بايد كاري 

كنيم كه سطح درآمدي شاغلان افزايش يابد. 
دس��تيار ويژه رئيس جمه��ور اف��زود: اگر نظام 
مالياتي هدف خود را شناسايي كند و از ۸۰۰هزار 
نفر ب��الاي جامعه مالي��ات گرفته ش��ود و ميان 
۸ميليون نفر دهك پايين جامعه توزيع شود، اين 

دهك از فقر مطلق خارج خواهد شد. 
او همچنين از نبود شفافيت و آمارهاي لازم براي 
تصميم گيري هاي صحيح گلاي��ه كرده و گفته: 
ماليات در كش��ور ما هي��چ گاه بازتوزيعي نبوده 
بلكه تأمين كننده بودجه اس��ت و نظام مقابله با 
فقر، نظام كارايي نبوده اس��ت و هر حمايتي كه 
به عنوان عدالت مي خواستيم انجام دهيم، چون 
قشر فقير جامعه را نشناخته ايم به حمايت هاي 

فراگير تبديل شده است. 
دس��تيار ويژه اقتص��ادي رئيس جمه��ور گفت: 
ص��دك اول جامعه در مقايس��ه ب��ا صدك آخر 
درآمدي نسبت يك به ۸۶ دارد كه عدد غيرقابل 
قبول و ناعادلانه اي اس��ت. نيلي افزود: در اقشار 
مياني جامعه نابرابري كمتري در مقايس��ه با دو 
دهك اول و آخر جامعه وجود دارد. وي گفت: در 
جامعه، فقر بازتوليد نمي شود اما مكانيسم هايي 

كه وضع فقرا را بهتر كند، فعال نيست. 
وي گفت: در سال ۸۹ كه هدفمندي يارانه ها اجرا 
ش��د، يارانه نقدي بايد بين ۱۸ تا ۲۰هزار تومان 
بر اس��اس درآمد دولت از اجراي اين طرح بين 
خانوارها تقسيم مي شد اما دولت ۴۵هزار تومان 
يارانه نق��دي پرداخت كرد كه موجب كس��ري 
بودجه و مسائل ديگر شد. نيلي افزود: آينده براي 
توليدكنندگان از نظر اقتصادي قابل پيش بيني 
است اما بنگاه هاي اقتصادي نمي توانند بر اساس 

شرايط سياسي تصميم گيري كنند. 
    نرخ ارز قابل پيش بيني نيست 

وي با ابراز اينكه هرچه نرخ تورم بيش��تر شود، 
عدم قطعيت در پيش بيني براي توليدكنندگان 
ايجاد مي ش��ود، گفت: ن��رخ ارز حتي براي يك 
روز نيز قابل پيش بيني نيس��ت اما در سال هاي 
اخي��ر اين نرخ روند يكنواختي داش��ته اس��ت. 
دس��تيار ويژه اقتصادي رئيس جمه��ور افزود: 
انباشت اشتباه ها در نظام بانكي ميان دارايي ها و 
بدهي هاي بانك ها شكاف و مشكلات اقتصادي 

ايجاد كرده است. 
نيلي گفت: در كش��ور پنج برنامه توسعه نوشته 
ش��ده اما هيچ كدام از آنها اجرا نشده است زيرا 
كسي كه برنامه مي نويسد كسي نيست كه برنامه 

را اجرا مي كند. 
نيلي گفت: نتيج��ه رفتار بلندم��دت اقتصادي 
ما تورم ۲۰درصدي، ن��رخ بيكاري ۱۲درصدي، 
ضريب جيني ۳۸ تا ۴۲ درصدی و رشد اقتصادي 

سرانه۳/۸درصدی است.

گزارش »جوان« از همنوايي حاميان دولت درباره وضعيت بد اقتصادي 

شافعي: ماه عسل نفتي تمام شد
 ذكر مصيبت هاي اقتصادي فقط براي تأمين بودجه است نه حل مشكلات

مهران   ابراهیمیان
   گزارش یک

 تاريخ اقتصاد دولتی و نفتی ايران 
به فصل انحراف افكار عمومي رسيد  

چون دولت ايران هم سياستگذار و بنگاهدار است از اين رو هم كميت 
سياس��تگذاري اش لنگ مي زند و هم بنگاه��داري اش، از اين رو چون 
صدها هزار مدير دولتي ذي نفع اقتصاد ايران هس��تند، فلذا نمي توان 
روي گزارش ها و اظهار نظرهاي آنها چندان حساب باز كرد و براي بهبود 
اقتصاد ايران بايد به كارشناسان و اس��اتيد اقتصادي مستقل و متعهد 
رجوع كرد زيرا وضعيت توزيع ثروت طي دهه هاي اخير نشان مي دهد 
فقر بيشتر شده پس بنابراين اصل مهم انتفاع عمومي در سياستگذاري 

رعايت نشده است. 
اين روزها از دولتي كه مشخص نيست به پش��توانه كدام اقتصاددانان 
قرار بود اقتصاد ايران را ۱۰۰ روزه بهبود دهد، شاهد اظهاراتي از اوضاع 
اقتصاد ايران هستيم كه كاملًا مشخص اس��ت اين افراد براساس نفع 
عمومي سخن نمي گويند و منافع دولتي و حزبي و جناحي را در دستور 
كار قرار داده اند كه شايد هم حق داشته باشند، بالاخره دولت صاحب 
۱۸هزارهزار ميليارد تومان انواع دارايي و منافع قابل ملاحظه اي است كه 
بخشي از آن مي تواند صدها هزار مدير دولتي را انتفاع بخشد اما صحبت 
۲۰ ميليون فقير مطلق است كه با رفتارهاي اقتصادي دولت معيشتشان 

سخت تر مي شود و ايضاً دهها ميليون فقير نسبي در جامعه. 
دولتي كه در تأمين بودجه جاري خود و پرداخت صدها هزار ميليارد 
تومان بدهي هاي��ش درمانده اس��ت و با ايج��اد تورم از طري��ق انواع 
استقراض، چاپ پول بدون پشتوانه و رش��د بهاي ماليات ها، ارز، انواع 
سوخت، آب، برق و... عرصه معيشت را براي عموم مردم تنگ تر مي كند، 
اين روزها به گزارش��گري اقتصاد علاقه مند ش��ده است، به طوري كه 
مشاوران اقتصادي اش گزارش هايي را از بخش هاي مختلف اقتصادي 
براي مردم روايت مي كنند، البته با اين قيد كه هيچ گاه قرار نيست به 
ريشه مشكلات اقتصاد ايران اشاره كنند و اتفاقاً اگر از دستشان بربيايد 
آدرس غلط هم به مخاطب مي دهند. از مس��عود نيلي گرفته به عنوان 
ليدر مؤسسه نياوراني ها كه امروزه تحت مؤسسه آينده پژوهي فعاليت 
مي كند تا اس��حاق جهانگيري به عنوان معاون اول و محمد نهاونديان 
به عنوان مع��اون اقتصادي رئيس جمه��ور و... اين روزها ش��مه اي از 
گزارش هاي تحليلي اقتصاد ايران را براي مردم رو مي كنند و برخلاف 
س��خنان ش��ب انتخاباتي دوازدهمين دوره رياس��ت جمهوري ايران 
عزيزان، ديگر سخني از اميد و تدبير و بهبود اوضاع اقتصاد در ۱۰۰روز و 
اينگونه مباحث نيست و اتفاقاً گزارش هاي اين افراد از آينده اي سخت 
خبر مي دهد. در شرايطي كه قدرت خريد يارانه نقدي در سال ۹۶ در 
مقايسه با سال ۸۹ از ۴۵هزار تومان به محدوده ۵ هزار تومان نزول كرده 
است، مشاور حسن روحاني مي گويد يارانه نقدي از سال ۸۹ بايد ۱۸هزار 
تومان تعيين مي شد نه ۴۵هزار تومان، اين در حالي است كه دولت پيش 

از اين پرداخت يارانه نقدي را شب عزاي دولت معرفي كرده بود. 
اقتصاد ايران در برهه كنوني به ش��دت به كارشناس��ان و پژوهشگران 
مستقل اقتصادي نياز دارد زيرا عملكرد كارشناسان اقتصادي دولت يا 
بخش خصوصي نشان مي دهد تحليل ها و اظهارات اين اشخاص حقيقي و 
حقوقي مبتني بر ملاحظات خاص و گاه انتفاع شخصي، گروهي و جرياني 
است، از اين رو كارشناسان اقتصادي مستقل و متعهد به كشور و انقلاب 
در شرايط كنوني مي توانند با انتقاد هاي حرفه اي و واقع بينانه حداقل در 
مرحله تئوري جلوي انحراف هاي اقتصادي در هر بخشي را بگيرند. هر 
عقل سليمي با بررسي اجمالي اوضاع ايران متوجه مي شود كشور از هر 
حيث پتانسيل لازم براي رشد و توسعه و پيشرفت را دارد اما به دليل آنكه 
تمامي منافع بازيگران اقتصاد ايران از طريق يك سازو كار سيستماتيك 
به سمت توسعه هدايت نشده است، شاهد تضاد منافع بازيگران اقتصادي 
هستيم كه همين تضاد منافع يك كلاف سردرگمي را پديد آورده است، 
به طوري كه به رغم برخورداري از هرگونه موهبت الهي جهت پيشرفت 
و توسعه اقتصادي اما شاهد مشكلات متعدد در حوزه اقتصاد هستيم كه 

تمامي اين مشكلات با توان داخلي قابل حل و فصل است. 
براي حركت از نقطه موجود به س��مت نقطه مطل��وب ابتدا بايد آمار و 
اطلاعات داشته باش��يم كه كجا قرار گرفته ايم و س��پس بدانيم براي 
رسيدن به نقطه مطلوب چگونه و از چه راهي به راه بيفتيم. متأسفانه 
منافع انحصاري برخي از بخش هاي دولتي ايجاب مي كند به ش��دت 
از رانت هاي اطلاعاتي اقتصادي حفاظت و حراس��ت كنند و حتي گاه 
اطلاعات غلط ه��م مخابره مي كنند ك��ه بايد مراكز آم��اري و تمامي 
بخش هاي دولت به اصل شفافيت تن دهند تا بدانيم در حوزه اقتصاد 
در كجا قرار گرفته ايم و سپس براي رسيدن به پيشرفت و توسعه از چه 
راهي بايد حركت كنيم. به نظر مي رسد در درون دولت خرده دولت هايي 
شكل گرفته است كه با توليد انبوهي از قوانين و مقررات تلاش كرده اند 
دژ هاي انحصارها را به گونه اي پديد آورند تا كس��ي غير از خودش��ان 
و افراد وابسته حقيقي و حقوقي، ش��خص ديگري وارد عرصه اقتصاد 
نشود، بدين ترتيب پشت پرده اقتصاد و مراكز تصميم گيري دولت شهر 
انحصارهايي است كه به شدت فضاي كس��ب و كار ايران را پيچيده و 

معماگونه كرده است. 
يك مشاوره اقتصادي جانبدارانه در مراكز حساس تصميم گيري يا يك 
دستكاري آماري مي تواند سرنوشت ملتي را تغيير دهد، از اين رو مراكز 
تصميم گيري به شدت بايد روي اظهارات و گزارش هاي اقتصادي و آماري 
حساسيت داشته باشند و براي كاهش انحراف و خطا در كنار استفاده 
از نقطه نظرات كارشناس��ان دولتي، خصوصي و از نظريات كارشناسان 
و اقتصاددان هاي مس��تقل نيز بهره ببرند. در نهايت به نظر مي رسد در 
ش��رايط كنوني حداقل در كنار اظهارات مديران دولتي از اقتصاد ايران 
نيازمند اظهار نظر كارشناسان و اقتصاددان هاي منصف، متعهد و مستقل 

در رابطه با چرايي توسعه مشكلات در اقتصاد ايران هستيم.

رئيس سازمان توسعه معادن و صنايع معدني 
از تش�كيل س�تاد زنجيره فولاد با پيشنهاد 
وزي�ر صنع�ت و برگ�زاري اولين جلس�ه آن 
خبر داد و گف�ت: ۲۲ درصد صادرات كش�ور 
به مع�دن و صناي�ع معدني اختص�اص دارد. 
مهدي كرباسيان در جمع خبرنگاران با اشاره به 
تشكيل اولين جلسه س��تاد زنجيره فولاد اظهار 
داشت: اين ستاد با پيشنهاد وزير صنعت تشكيل 
شده كه اولين جلسه آن برگزار شد و همه موارد 
را از اكتشاف گرفته تا صنايع پايين دستي فولاد 
در بر مي گي��رد. وي همچنين با اش��اره به تهيه 
نقش��ه راه معدن با ۷۶ بند گفت: اي��ن طرح به 
مجلس ارائه شد و دولت نيز آن را دريافت كرد كه 
توسط ايميدرو، وزارت صنعت، مجلس و دولت و 
همچنين با همكاري بخش خصوصي در دست 
اجراست. كرباسيان تصريح كرد: جابه جايي مواد 
معدني هزينه بالايي دارد كه اميدواريم شركت 

راه آهن در اين زمينه سرمايه گذاري كند. 
وي همچنين با اش��اره به اينكه طبق آيين نامه 
دولت ق��رار اس��ت ۱/۵ميليارد دلار ب��راي رفع 
محرومي��ت نقاط مح��روم هزينه ش��ود، گفت: 
پيش��نهاد ما اين بود كه از طريق صندوق بيمه 
فعاليت هاي معدني در اين خصوص عمل شود. 

وي در پاسخ به سؤال »جوان« درخصوص مشاركت 
۶هزارو۵۰۰ميلياردتوماني بخ��ش خصوصي در 
صنعت و صنايع معدني گفت: بخشي از پروژه هايي 
كه اخيراً آغاز شده، واگذاري به صورت مزايده بوده 
اس��ت، همچنين طي قراردادهاي ۱۰ تا ۱۵ساله 
اس��تخراج و بهره برداري از برخي از معدن به اين 
بخش واگذار ش��ده ت��ا ضمن برداش��ت از معدن، 

سرمايه گذاري نيز داشته باشند. 
وي به مشاركت بخش خصوصي در هفت طرح 

فولادي اشاره كرده و گفت: بخش خصوصي در 
اين طرح ها ۶۵، ۳۸ و ۸۵ درصد سرمايه گذاري 
كرده  است و بعد از سه سال اين پروژه ها كاملًا به 
اين بخش ها واگذار خواهد شد. قطعاً اين روش 
خصوصي س��ازي در ايميدرو نتايج مطلوب تري 
نس��بت به خصوصي س��ازي از س��وي سازمان 
خصوصي دارد. رئيس سازمان توسعه معادن در 
ادامه با اشاره به رشد ۱۴درصدي صادرات آهن 
اسفنجي طي هش��ت ماهه امسال اظهار داشت: 
در اين مدت توليد كنسانتره ۱۸ درصد و توليد 

گندله ۲۶ درصد رشد داشته است. 
وي با بيان اينكه ۲۲ درصد صادرات كش��ور به 
معدن و صنايع معدني اختص��اص دارد، گفت: 
طي هشت ماهه امسال ۵ميليون و ۸۰۰هزار تن 
صادرات در زنجيره فولاد داشتيم كه پيش بيني 

مي كنيم به ۸ ميليون تن برس��د. كرباسيان در 
مورد برنامه اجراي طرح ه��اي معدني و صنايع 
معدني نيز اظهار داش��ت: واحد آهن اس��فنجي 
نيريز و سبزوار دي ماه امس��ال افتتاح مي شود 
و در عين حال، عملي��ات اجرايي پروژه تيتانيوم 
كهنوج با ذخيره ۴۵۰ميليون تني در ماه آينده 

شروع خواهد شد. 
به گفته وي، با راه اندازي واحد آلومينيوم جنوب، 
اواخر سال آينده ۳۰۰ هزار تن به ظرفيت توليد 
آلومينيوم كش��ور اضافه مي ش��ود و در صنعت 
مس ني��ز دو پروژه كات��د و اند در كرم��ان آماده 
افتتاح اس��ت. كرباس��يان همچنين با اشاره به 
برنامه ريزي براي انجام عمليات اكتشافي در ۲۵۰ 
هزار كيلومتر مربع در كش��ور گفت: اكتشاف در 
۴۵هزار كيلومتر به مرحله آگهي رسيده تا در ۱۵ 

محدوده اميدبخش شاهد جذب سرمايه گذاري 
بخش خصوصي باش��يم. وي با اش��اره به انجام 
س��رمايه گذاري ۵۳۰ ميليارد توماني در بخش 
اكتشاف طي پنج س��ال توسط ايميدرو، تصريح 
كرد: طي دو هفته آينده چهار محدوده معدني و 
تا پايان سال نيز ۱۳محدوده ديگر براي اكتشاف و 

جذب سرمايه گذاري اعلام خواهيم كرد. 
وي از برنامه ري��زي ب��راي اجراي ط��رح فاز ۲ 
آلومينيوم جنوب در لامرد با ظرفيت ۳۰۰هزار 
تن طي سه ماه آينده خبر داد و افزود: طرح توليد 
ورق هاي آلومينيوم نيز در لامرد پيش بيني شده 
و طرح آلومينيوم جاجرم در مرحله نهايي شدن 
است كه با هدف توليد ۴۰ هزار تن شمش تا نيمه 

اول سال آينده افتتاح مي شود. 
   بودجه ايميدرو براي سال آينده

 نصف شد
معاون وزي��ر صنعت با بي��ان اينك��ه در بودجه 
سال۹۶، ۷۵ميليارد تومان براي حوزه زير ساخت 
به ايميدرو اختصاص داده ش��د، گفت: تاكنون 
۱۶ميليارد تومان از آن را دريافت كرده ايم و براي 
ايميدرو در بودجه سال آينده ۳۵ميليارد تومان 
بودجه در نظر گرفته ان��د و اين كاهش در جهت 

واقعي تر شدن رقم بودجه است. 
معاون وزير صنعت تصريح كرد: ظرف چند سال 
آينده بايد ۴۰۰ ميليون تن كار برداشت معدني)از 
باطله برداري تا معدن( را انج��ام دهيم. در حال 
حاضر نزديك به ۴۰۰ميليون تن ظرف سال هاي 
آينده بايد كار برداشت معدني اعم از باطله برداري 
و معدن داشته باشيم، ضمن اينكه ماشين آلات و 
تكنولوژي هاي جديد نيز بايد مدنظر قرار گيرد، بر 
اين اساس پيشنهادي به وزير صنعت ارائه  شده 

است تا كار را به نحو بهتري پيش برد.

ستاد تكميل زنجيره فولاد تشكيل شد

سهم ۲۲درصدي معدن و صنايع معدني در صادرات كشور

هادی  غلامحسینی

فاطمه  عرفانيان

دولت كه سرخوش از آمار 
نرخ رش�د در اثر افزايش 
فروش نف�ت منتظر ورود 
به باغ و برداشت گلابي ها 
ب�ود، همچون س�ال هاي 
گذش�ته اقتص�اد را ب�ا 
وعده هاي�ي مانند برجام 
و رفع تحري�م و آينده به 
حال خود رها كرده است

بهناز قاسمی
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